
R ă z v a n  M a z i l u ·  'N-aş putea să plec, 
pentru că aAsta travdare' 

ar Insemna o 

Răzvan Mazilu, la 24 de ani, o varstA care 

pare incredibilă pentru prestigiul tău, eşti 

unul dintre cei mai cunoscuţi şi apreciaţi 

coregrafi din România Eşti satisflicut de 

ceea ce se întâmplă la noi în lumea dan

sului ? 

Nu sunt satisfăcut, e o mare dramă, deşi 

suntem liberi şi nu ne îngrădeşte nimeni 

să facem absolut orice. 1 n privinţa dansu

lui, deşi accesul la informaţie este mai 

liber (acum există reviste şi casete video), 

aş putea să-I parafrazez pe Carag1ale ŞI să 

spun că dansul, la noi în ţară, este sublim, 

dar l ipseşte cu desăvârşire. Dar n-aş 

putea să plec de tot "afară", pentru că 

asta ar însemna o trădare, o dezertare din 

spaţiul în care m-am născut şi am învăţat 

şi unde am datoria de a mă dezvolta, de 

a evolua ca artist 1 mi place să plec să-mi 

joc spectacolele, să acumulez experienţă, 

şi apoi să mă intorc, să-mi "încarc bateri

ile". Cu toate că a1ci e ca şi cum aş lupta 

pentru supravieţuire. Felul în care se face 

dans în România e ca o luptă în tranşee, 

anevoioasă şi cu foarte multe obstacole. 

Dar tocmai asta mă in cită. 

Te urmăresc de câţiva ani buni şi întot

deauna mi-ai părut cam ... ciudat 

Am o fire mai romantică, iar aspectul ăsta 
al meu este dat. probabil, de faptul că mă 

gândesc tot timpul la dans, la mişcări. 1 mi 

inchipui, de cele mai multe ori, că am 
putea merge pe stradă dansând; că, 

poate, viaţa ar fi mult mai frumoasă dacă 

ar exista o lume a dansului în care toţi 

oamenii să vorbească prin semne, prin 

gesturi, prin mişcare, şi mai puţin prin 

cuvinte, pentru că ele vulgarizează, au o 

forţă negativă. 
Pentru tine, care este cel mai important 

lucru în viaţă ? 

Să fac ceea ce vreau, ceea ce îmi place. 

Urăsc să fiu îngrădit, dependent de ceva. 

Sunt un tip instinctual, de asta nici nu sunt 

angajat undeva. Sunt liber profesionist. 

Nu vreau să depind de nici o structură, 

iar statutul ăsta indepen

dent îmi oferă o libertate 

mai mare a gândirii, în 

primul rând. 
· 

Voi, dansatorii, aveţi un 

alt mod de a vedea 

lumea !... 

Nu şt1u cât e de adevărat 

Vreau să vorbesc în 

numele meu şi nu gene

ralizez. Eu, de pildă, nu 

mai suport să văd un 

spectacol clasic în care 

doar se vorbeşte. Nu 

suport. Mă pl ictisesc. 

Cred că vorbim enorm în 

viaţa de toate zilele, fără 

să spunem nimic esenţial. 

Şi nu mai suport să se 

întâmple asta şi la teatru . 

Un gest, o mişcare poate 

semnifica mult ma1 mult 

decât un cuvânt. O 

m1şcare poate fi "citită" 

de fiecare om în parte alt

fel. 

Eşti un tip inteligent şi 

deschis. Cele două calităţi 

te-ar consola în absenţa 

dansului ? 

Ce aş face dacă n-aş 

dansa ? Nu cred că aş fi în stare să fac 

nimic altceva ! 
Dar intr-un caz extrem ? 

Eventual să transform unele d intre 

hobby-urile mele - cum ar fi pictura - în 

profesiune. 1 mi place foarte mult să 

pictez şi chiar visez, câteodată, cine şt1e, 

să fac scenografia propriilor mele specta

cole. Dar, să revin la arta dansului. Ea este 

considerată o artă minoră, i se acordă 

foarte puţin interes, din păcate. Înainte, 

între cele două războaie mondiale, la 

spectacolele Floriei Capsali , veneau mari 

personalităţi ale vremii ca Tudor Arghezi, 

Emil Botta, Cella Delavrancea sau M1hail 

Sebastian, care scriau, consemnau actul 

artistic. Şi ch1ar au rămas în "Memoriile" 

Cellei Delavrancea cronici la spectacolele 

Floriei Capsali. Ceea ce este mare lucru ! 
E necesar să şt1i ce s-a întâmplat cu cei 
dinaintea ta. Dar, acum, se scrie foarte 

puţin despre dans. Abia acum cronicarii 

teatrali au început să fie, încet-încet, atraşi 

de acest domeniu. Din păcate, nimeni din 

teatru nu se mai duce la spectacolele de 

balet de la Operă, iar cei de la Operă nu 

mai vin la teatru. Or, pentru un om de 
artă, astăzi, aproape de secolul XXI, e 

vital să fie la zi cu Informaţia culturală în 

orice domeniu, chiar ŞI în ... politică. 

Cum ai lucrat cu Maia Morgenstem ? Ai 

avut-o ca interpreta principală 1h Dama 

cu cameli i .  

E o foarte bună pnetenă a mea şi, orice 

m-ai întreba, nu pot să fiu decât subiectiv 

în ceea ce o priveşte. Am învăţat foarte 

mult de la ea, nu numai ceea ce înseamnă 

teatru, ci şi coregrafie; ceea ce n-am 

învăţat de la coregrafi, de exemplu. Vi se 
poate părea ciudat că am învăţat de la ea 

ceva ce ţine de meseria mea, dar efectiv 

aşa a fost. 

Cum a fost întâlnirea cu Gigi Căciuleanu ? 

1 nainte să lucrez cu el la "Lumea dansu

lui", spectacol care a avut loc în ianuarie 

la TNB, ne întâlnisem la Concursul inter

naţional de la Paris, unde am fost premi

at, iar apo1 a venit la mine, la cabină. 

Acolo am avut ocazia să discut cu el 

despre ceea ce înseamnă dans, destin, 

artişti. L-am intrebat ce mă sfătuieşte să 

fac, iar el mi-a spus să rămân eu insumi şi 

să-mi dezvolt harul. Dar cele mai mari 

satisfacţii , referindu-mă la studii , le-am 
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aici. în f\omânia. Am învăţat 
mult de la Adina Cezar. în a cărei 

ompanre" am dansat încă din clasa a 
1 d liceu, şi de la Ioan Tugearu, cu 

am lucrat Jocul de-a Shakespeare. La 
�rtul acestui spectacol încerc o satis
ţJ mar mare decât la proprii le mele 

nll enorm. Nu numai pentru mine, 
1 pentru arta coregrafică româneas

Po te că sunt rău cu propria-mi 

o ra\re a oamenilor de dans ar oferi 
t� 1 de premiu unui actor 1 

Aj umblat mult prin sWinătate. Ai �cut şi 

ltUdri acolo ? 
vut marea şansă să călătoresc, dar 

n-am studiat în străinătate. Am fost plecat 
în tumee. cu spectacolele mele şi ale altor 
coregrafi, dar studii le mi le-am făcut aici. 
Liceul de coregrafie l-am absolvit în 1 992 

(sunt bucureştean) şi UATC - în 1 996. la 
clasa profesorului Sergiu Anghel. Am 
făcut stagii cu coregrafi francezi. care au 
venit aici cu ocazia proiectului :  joseph 
Nadj, Dominique Bagouet, Mathilde 
Monnier, Angelin Preljocaj, Bouvier
Obadia. 
Te-ai gândrt să predai ? 

Nu. Nu cred că am înclinaţii pedagogice. 
Cel puţin, până acum nu mi le-am 
descoperit. Consider că încă mai am eu 
însumi foarte multă experienţă de acu
mulat şi apoi. poate, să dăruiesc şi altora. 
Deocamdată, vreau să mă dăruiesc 
scenei. Ioana Florea 

ecut • 
de care avem nevo1e 

c1 unrson cu Europa, România 
rcdescoperea în anii '60-70 spec
tacolul în aer l iber. Montări de 

n t şr lumină" (tehnică inaugurată în 
9 la Atena) aveau să fie realizate şi la 

r utrlizându-se fie scenari i-pretext, fie 
1 dramaturgiei clasice: Apus de 

so.re �� Viforul pe zidurile Cetăţii 
va: SAnziana şi Pepelea în Parcul 

rd: Procesul Horea pe stadionul din 
d lul 1d, lo, Mircea Voievod la Biserica 

mn �că din Curtea de Argeş etc. Şi, 
' ultrmul rând, spectacolele de teatru 

la malul mării la care Silviu Purcărete 
ntrnuă să se raporteze şi astăzi, când 

rc1 sa rntemaţională e la apogeu. 
unos că spiritul întreprinzător al 

m mr lu r s-a concentrat doar asupra 
m riului cu bunuri de consum gastro-

sfera artei (şi ea. în ultimă instanţă. o 
marfă). Vara ar putea deveni o perioadă 
profitabi lă în care să se experimenteze 
formulele alternative ce ar antrena 
potenţialul talentelor din întreaga ţară. 
În urmă cu mai bine de un veac şi 
jumătate apăreau şi la Bucureşti, pe lângă 
"cafe-chantant"-uri, localuri în care se 
ofereau "spectacole de teatru cu con
sumaţie". Grădinile şi-au schimbat. uneori, 
numele şi, foarte des, proprietari i. S-au 
bucurat de longevitate: "Dacia" din Piaţa 
de Flori, "Bianduzia" pe Strada Doamnei. 
"Stavri" pe Academiei, "Parcul 
Oteteleşanu" pe locul Palatu lu i  
Telefoanelor de azi, "Ambasadori" şi 
'Triumful" tot pe Academiei. "Colos" pe 
Calea Victoriei. "Astoria" pe Brezoianu, 
"Marcoci" în Griviţa, "Voita" în Buzeşti, 

atmosferă specifică. modificată în funcţie 
de reputaţia pe care i-au dat-o an de an 
trupele găzduite. Grădina "Raşca", 
deschisă de un ceh. lgnat Hrtska, in iţial un 
modest birt, avea să devină faimosul 
"Union" imortal izat de Caragiale. Peste 
decenii, Teatrul "Cărăbuş" şi al său ani
mator excepţional, Constantin Tănase, 
împrumuta fastul montări lor de la revis
tele hollywoodiene şi îl asocia inspirat cu 
un deosebit curaj civic. ce avea să mai 
dăinuie şi la Grădina "Boema". 
Revenind în timp la o perioadă mai 
apropiată, anii '60-70, de maximă efer
vescenţă artistică, în capitală, Teatru l de 
vară din Parcul Herăstrău indica pulsul 
mişcării teatrale româneşti, trupele 
bucureştene (mai rar cele din provincie) 
disputându-şi această scenă până toamna 
târziu. Aflat acum în proprietatea 
Muzeului satului , teatru l este, din păcate, 
complet dezafectat. 
Teatru l în aer liber a contribuit mult la 
revitalizarea artei spectacolului. Lipsa de 
constrângeri formale. condiţiile adesea 
improprii de joc, contactul mult mai 
direct cu spectatorii, nevoia de a satisface 
un public cu o componentă eterogenă au 
stimulat artiştii. 

\ 
Coabitarea în repertoriu a comediei, 
operetei şi dramei obliga în egală măsură 
la exigenţă şi performanţă. 
Toate acestea să fie doar trecut ? 

I rina Coroiu 
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